
 السعودية العربية المملكة   

  العالي التعليم وزارة        

  المكرمة مكة - القرى أم جامعة  

 التربية كلية              

  النفس علم قسم            

 

 

 

العلاقة تين العنف الأسري والعنف الوذرسي  

لذي عينة هن طلاب الورحلة الوتوسطة  

 جذة  توذينة

 

إعذاد 

 الوليص الغاهذي  هسفرهسفر تن  هحوذ تن  : الطالة

 

إشراف 

 هحوذ إسواعيل  تن هحوذ الوري:  الأستار الذكتور

 أستار القياس والتقوين تقسن علن النفس

  

  (لنفسياتخصص الإرشاد )هتطلة تكويلي لنيل درجة الواجستير في علن النفس 

 الفصل الذراسي الثاني

م 2009- هـ 1430

 



 أ

 

 ملخص البحث 

:   عنىان البحث

العلاقت بيه العنف الأسري والعنف المدرسي لدي عينت مه طلاب المرحلت المتىسطت بمدينت جدة 

ثًحبفظخ جذِ، ٔيؼزفخ انؼلالخ ثٍٛ   الأسز٘ ٔانًذرسٙ انسبئذح انؼُف يؼزفخ أًَبط: أهداف البحث

. انًزٕسطخ ثًذُٚخ جذِ انًزحهخ نذٖ طلاة انؼُف الأسز٘ ٔانًذرسٙ

 . اسزخذو انجبحث انًُٓج انٕصفٙ، حٛث ٚزُبست ْذا انًُٓج يغ أْذاف ٔفزٔض انجحث :منهج البحث

ركٌٕ يجزًغ انجحث يٍ جًٛغ طلاة انًزحهخ انًزٕسطخ فٙ انًذارص انحكٕيٛخ  :  مجتمع وعينت البحث

طبنجبً رى اخزٛبرْى يٍ  (600)طبنجبً، ٔثهغذ ػُٛخ انجحث  (48148)ثًحبفظخ جذح، ٔانجبنغ ػذدْى 

. يجزًغ انجحث ثبنطزٚمخ انؼشٕائٛخ انطجمٛخ

اسزخذيذ انًزٕسطبد انحسبثٛخ ٔالاَحزافبد انًؼٛبرٚخ ٔانُست انًئٕٚخ نزحهٛم : المعالجاث الإحصائيت

نًؼزفخ انفزٔق ثٍٛ  (ANOVA)جًٛغ فمزاد أداح انجحث، ٔرىَّ اسزخذاو رحهٛم انزجبٍٚ الأحبد٘ 

نزحذٚذ طجٛؼخ انؼلالخ  (Pearson)ٔاسزُخذِو يؼبيم اررجبط ثٛزسٌٕ ، يزٕسّطبد درجبد أفزاد انؼُٛخ

.  الاررجبطٛخ ثٍٛ يزغٛزاد انجحث

: أهم النتائج

انزؼزض نهؼمبة انجذَٙ ٔانزذنٛم انشائذ ٔانحزيبٌ يٍ : أٌ أكثز أسجبة انؼُف الأسز٘ شٕٛػبً ْٙ .1

انززفّٛ، ثًُٛب ألم أسجبة انؼُف الأسز٘ شٕٛػبً ْٙ اَفصبل انٕانذٍٚ ٔفمذاٌ ػبئم الأسزح ٔانسكٍ غٛز 

. انًُبست

كزِ انًذرسخ ٔثؼط انًؼهًٍٛ ٔكست ٔد انشيلاء، ثًُٛب : أٌ أكثز أسجبة انؼُف انًذرسٙ شٕٛػبً ْٙ .2

ألم أسجبة انؼُف انًذرسٙ شٕٛػبً ْٙ ظؼف انٕاسع انذُٚٙ ٔانفشم انذراسٙ، ٔرفزٚغ الاَفؼبلاد 

 .انًكجٕرخ

ٚهّٛ انؼُف انزيش٘، ٔ ألم يظبْز انؼُف ، أٌ أكثز يظبْز انؼُف الأسز٘ شٕٛػبً ْٙ انؼُف انجذَٙ .3

 .الأسز٘ شٕٛػبً ْٙ انؼُف انهفظٙ

 ثًُٛب كبَذ أكثز يظبْز انؼُف انًذرسٙ شٕٛػبً ْٙ انؼُف انهفظٙ، ٚهّٛ انؼُف انزيش٘، ٔكبَذ ألم  .4

 .يظبْز انؼُف انًذرسٙ شٕٛػبً ْٙ انؼُف انجذَٙ

 :  أهم التىصياث

الاْزًبو ثزٕػٛخ طلاة انًزحهخ انًزٕسطخ ثأسجبة انؼُف الأسز٘ ٔانًذرسٙ ٔيظبْزِ نزكٌٕ  .1

. ػَٕبً نٓى ػهٗ رفبد٘ حصٕنٓب َحْٕى

 رُظٛى دٔراد نهطلاة رسبػذْى فٙ رحمٛك الاَسجبو الاجزًبػٙ ٔانحفبظ ػهٗ انُظبو داخم  .2

 . انًذرسخ، ٔانزغهت ػهٗ انًشكلاد

 ػمذ نمبءاد رٕػٛخ لأٔنٛبء الأيٕر رٓذف نًسبػذرٓى فٙ انزغهت ػهٗ يب ٕٚاجّٓ أثُبؤْى يٍ .3

 .يشكلاد

 .انزٕسغ فٙ انخذيبد الإرشبدٚخ الاجزًبػٛخ انًذرسٛخ انًمذيخ نطلاة انًزحهخ انًزٕسطخ .4
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Abstract 
 

Title : The relationship between Family Violence , and school violence ,tested on a 
sample of intermediate stage students in Jeddah. 
Researcher's  name : Misfer Bin Mohamed Al Ghamdy  supervised by p.d: 
Mohammed Almuri Mohammed Esma'eel 
Degree : Master Degree in Psychology (psychological counseling). 
Study Aims : Identifying and recognizing the common patterns of Family and school 
violence of the intermediate stage students in Jeddah. recognizing the relation 
between Family and school violence of the intermediate stage students in Jeddah. 
Study Method : descriptive method. 
Study Sample : It comprises all the intermediate stage students in government 
school in Jeddah, who are 48148  students .The sample of research is 600 students 
and they were randomly chosen . 
Ways of analysis and manipulation and statistics : The researcher used and 
adopted " Krunbach Alpha Labs, Person Variable , and (L.S.D) Test . 
Study Findings : The analysis of the study Data led to some Findings : 
1. There are no indicatively statistic differences about the reasons for family 

violence of the intermediate stage students according to the variables of 
study. 

2. There are no indicatively statistic differences about the reasons for school 
violence of the intermediate stage, students according to the variables of 
study research. 

3. There are no indicatively statistic differences about the features of school 
violence and family violence of the intermediate stage students in Jeddah 
according to the variables of the study research. 

Also the research assistant led to some Findings, but the most important are 
that there is a positive relationship between the degrees of Family violence 
reasons and the degrees of family violence reasons and the degrees of school 
violence reasons of the intermediate stage students in the governments school in 
Jeddah. 
The Recommendations : 
 - The Criteria and ways of treatment between the family and the school must 

be regarded to cope with the requirements of the current and coming phase. 
 - The intended changes must be gradually applied, conditioning that they 

begin as an experiment, then the are wholly applied after developing and 
evaluating them. 

 - We must save the life requirements for .Families and students. 
 - The training unit in educational administrations must be supported by the 

efficient members who can develop themselves, especially in family 
guidance. 

 - There must be definite regulations for students behaviors and measuring 
their effects. They ought to be supervised by specialists in pupils, guidance . 

 - Creating a training programme for parents helps them to build up their 
families in a tolerant way. 

 -There must be self- evaluation for the educational supervisors and their 
efforts in changes. 
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 المحتويات قائنة 

 رقم الصفحة واضيعالم

  

  

  

  

  

  

  

  مذخل البحث: الفصل الأول 

  

  

  

  

  

  

  

  (أدبيات البحث )الفصل الثاني  

  الإطار النظري: أولًا
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  إجراءات البحث : الفصل الثالث

  

  

  

  

  نتائج البحث وتفسيرها ومناقشتها: الفصل الرابع



 ح

 

 

 

 

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  نتائج البحث والتىصيات والمقترحات:   الفصل الخامس
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 : البحح تساؤلات

 :ٌّىٓ صٍبغخ اٌتسبؤي اٌزئٍسً فً اٌجحث ػٍى إٌحٛ اٌتبًٌ
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 :أهداف البحح

     

   

   

   

: بححأهنية ال
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 :مفاهيه البحح

 

 

 

: البحح حدود




